



သေနင်္ဂမဟာဗျူဟာလေ့လာရေးအဖွဲ့

(Thayninga Institute for Strategic Studies – TISS)

**ကာကွယ်ရေး၊ လုံခြုံရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုင်ရာ သတင်းအချက်အလက်
ကောက်နုတ်ချက် ရက်စွဲမှတ်တမ်းများ**

အမှတ် (၃)၊ မတ် ၂၀၁၇

(သေနင်္ဂမဟာဗျူဟာလေ့လာရေးအဖွဲ့က ထုတ်ဝေသည်)



၂၀၁၅ မတ်လအတွက် ကာကွယ်ရေး၊ လုံခြုံရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုင်ရာ

သတင်းအချက်အလက် ကောက်နုတ်ချက် ရက်စွဲမှတ်တမ်းများ

နိဒါန်း

သေနင်္ဂမဟာဗျူဟာလေ့လာရေးအဖွဲ့ (Thayninga Institute for Strategic Studies – TISS) ကို ၂၀၁၅ ခုနှစ် မတ်လတွင် စတင်တည်ထောင်ခဲ့ပြီး ကာကွယ်ရေး၊ လုံခြုံရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုင်ရာ ကဏ္ဍများတွင် လေ့လာသုတေသနပြုသွားရန် ရည်ရွယ်ခဲ့ခြင်း ဖြစ်သည်။ သေနင်္ဂအဖွဲ့၏ အဓိက ရည်ရွယ်ချက်မှာ မြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရ နှင့် တပ်မတော်အတွက် အထောက်အကူ ဖြစ်စေမည့် ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ အရပ်ဘက် သုတေသနအဖွဲ့အစည်းအဖြစ် တည်ထောင်သွားရန် ဖြစ်ပါသည်။ သေနင်္ဂ မဟာဗျူဟာလေ့လာရေးအဖွဲ့၏ ရည်မှန်းချက်များမှာ -

- (က) အမျိုးသားလုံခြုံရေး၊ ကာကွယ်ရေးကဏ္ဍနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်များတွင် တစ်ဖက် တစ်လမ်းမှ ပါဝင်ကူညီနိုင်ရန်၊
- (ခ) နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအတွက် မရှိမဖြစ်လိုအပ်သော စစ်မဟာဗျူဟာဆိုင်ရာ အသိပညာများနှင့် ပြောင်းလဲတိုးတက်လာသော စစ်ဖက်နည်းပညာများအား ဖြန့်ဝေပေးသွားရန်၊
- (ဂ) မျိုးဆက်သစ် လူငယ်များအကြား စစ်ပညာစာပေ လေ့လာမှု ပိုမိုထွန်းကားလာစေရန်၊
- (ဃ) ဒေသတွင်းနှင့် နိုင်ငံတကာတပ်မတော်များ၏ ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုများအား သုတေသနပြု လေ့လာရန်၊
- (င) ပိုမိုကောင်းမွန်သော စစ်ဖက် - အရပ်ဖက် ဆက်ဆံရေးတည်ဆောက်မှုကို သုတေသနပြုခြင်း အားဖြင့် မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ပြည်သူများအကြား ပေါင်းကူးသဖွယ် ဖြစ်စေရန်၊
- (စ) ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ ရည်ညွှန်းစာကြည့်တိုက်တစ်ခုနှင့် သတင်းအချက် အလက် ဗဟိုဌာနတစ်ခု တည်ထောင်သွားရန်၊
- (ဆ) ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ သုတေသနပညာရှင်များ မွေးထုတ်ရန်၊

သေနင်္ဂအဖွဲ့၏ ဆောင်ပုဒ်မှာ Knowledge, Strategy & Union (ဗဟုသုတ၊ မဟာဗျူဟာ နှင့် ပြည်ထောင်စု) ဖြစ်ပြီး ဗဟုသုတရှာမှီးခြင်းမှသည် မဟာဗျူဟာမြောက် ဝေဖန်ဆန်းစစ်ခြင်းသို့ တက်လှမ်းနိုင်ကြပြီး ပြည်ထောင်စုပြီး တည်မြဲခိုင်မာ အင်အားတောင့်တင်းနေစေရန် ရည်သန် အားထုတ်မည်ဟူသော အဓိပ္ပာယ်ဖြစ်သည်။



၂၀၁၇ ခုနှစ် မတ်လအတွင်း သတင်းကောက်နုတ်ချက် ရက်စွဲမှတ်တမ်းများ

သေနင်္ဂ မဟာဗျူဟာလေ့လာရေးအဖွဲ့အနေဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံအတွက် ၂၀၁၇ ခုနှစ် မတ်လ အတွင်း ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည့် ကာကွယ်ရေး၊ လုံခြုံရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုင်ရာ သတင်း အချက်အလက် ကောက်နုတ်ချက်များကို အများပြည်သူ လေ့လာသိရှိနိုင်ရန် စုစည်းဖော်ပြပေးလိုက်ပါသည်။

၁။	၁. ၃. ၂၀၁၇	နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန အာရှရေးရာ အထူးကိုယ်စားလှယ် H.E. Mr. Sun Guoxiang နှင့် ကာတာနိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး၏ အကြမ်းဖက်မှု တိုက်ဖျက်ရေးနှင့် ပဋိပက္ခညှိနှိုင်းဖြေရှင်းရေးဆိုင်ရာ အထူးကိုယ်စားလှယ် H.E. Mr. Mutalq M. Al-Qahtani တို့အား နေပြည်တော်ရှိ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာနတွင် သီးခြားစီ လက်ခံတွေ့ဆုံခဲ့သည်။
		တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်နှင့် တရုတ်ပြည်သူ့ သမ္မတနိုင်ငံ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန အာရှရေးရာ အထူးကိုယ်စားလှယ် H.E. Mr. Sun Guoxiang တို့တွေ့ဆုံစဉ် လက်နက်ကိုင် အကြမ်းဖက်၍ နိုင်ငံရေးလိုအပ်ချက် များ တောင်းဆိုမှုကို မည်သည့်နိုင်ငံရေးစနစ် မည်သည့်နိုင်ငံတွင်မဆို လက်မခံ ကြောင်း၊ ငြိမ်းချမ်းရေးလမ်းကြောင်းကို မလွဲမသွေ လျှောက်လှမ်းရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် အောင်မြင်စေရန် တပ်မတော်က ရပ်တည်ဆောင်ရွက်နေကြောင်း ပြောကြားခဲ့သည်။
		၂၀၁၇ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ ၂၇ ရက်မှ မတ်လ ၁ ရက်နေ့အထိ ကျင်းပပြီးစီးခဲ့သော ပထမအကြိမ် လူမျိုးအလိုက် အမျိုးသားအဆင့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲ(ချင်း) ကို တက်ရောက်သူ ၆၅၂ ဦး ရှိခဲ့ပြီး ၁။ အချုပ်အခြာ အာဏာ ၂။ တန်းတူရေး ၃။ ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့် ၄။ စစ်မှန်သော ဖက်ဒရယ် ပြည်ထောင်စုမှု ၅။ တိုင်းရင်းသား လူနည်းစုများ၏ အခွင့်အရေးကို ကာကွယ်ရေး ၆။ ဒီမိုကရေစီအခွင့်အရေး၊ အခြေခံလူ့အခွင့်အရေးနှင့် ကျားမဆိုင်ရာ တန်းတူညီမျှမှု ၇။ ပါတီစုံ ဒီမိုကရေစီ ၈။ ဘာသာရေးကို အခြေမခံသောနိုင်ငံ ၉။ အခြားအခြေခံမူများ စသည့်အကြောင်း အရာများကို ဆွေးနွေးပြီး သဘောထားအမြင်များကို ပြည်ထောင်စု ငြိမ်းချမ်းရေး ညီလာခံသို့ တင်သွင်းသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း ချင်းအမျိုးသား နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးမှု ပူးတွဲကော်မတီက ထုတ်ပြန်ကြေငြာခဲ့သည်။
		မြန်မာ့ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်တွင် ကုလသမဂ္ဂ ပါဝင်ကူညီမည့် အစီအစဉ်ကို မတ်လ အတွင်း စတင်နိုင်ရန် မျှော်လင့်ထားကြောင်း ကုလသမဂ္ဂအတွင်းရေးမှူးချုပ်ရုံးက ပြောကြားခဲ့သည်။ ထို့ပြင် တရုတ်သုတေသီတစ်ဦးဖြစ်သူ Ms. Yun Sun က တရုတ် အစိုးရအနေဖြင့် မြောက်ပိုင်းတိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များကို မြန်မာအစိုးရနှင့် ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးရန် တိုက်တွန်းထားကြောင်း၊ သို့သော် ဆုံးဖြတ်ချက်မှာ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များ အပေါ်တွင်သာ မူတည်မည်ဟု သဘောထားရှိကြောင်း ပြောကြားခဲ့သည်။
၂။	၂. ၃. ၂၀၁၇	ကေအဲန်ယူ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးက မတ်လ ၁၄ ရက်နေ့တွင် စတင်ကျင်းပ



		<p>မည့် ၁၆ ကြိမ်မြောက် ကွန်ဂရက်တွင် ကရင်အဖွဲ့အစည်းအသီးသီးအား ကိုယ်စားပြုသည့် နိုင်ငံပေါင်း ၁၂ နိုင်ငံမှ လေ့လာသူများ တက်ရောက်မည်ဖြစ်ကြောင်း နိုင်ငံတကာ ကရင်အဖွဲ့အစည်း International Karen Organization – IKO အဖွဲ့ထံမှ သိရှိရသည်။ နိုင်ငံတကာရှိ ကေအဲန်ယူကိုယ်စားလှယ်များနှင့် ကရင်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများမှ ကိုယ်စားလှယ်များအနေဖြင့် လေ့လာသူအဖြစ်သာ တက်ရောက်ရမည်ဖြစ်ပြီး တက်ရောက်မည့် နိုင်ငံနှင့် လူဦးရေစာရင်းများကို IKO က ကေအဲန်ယူကွန်ဂရက် ကျင်းပရေး ကော်မတီထံသို့ ပေးပို့ခဲ့သည်။</p>
		<p>ညီညွတ်သော တိုင်းရင်းသား လူမျိုးများ ဖက်ဒရယ်ကောင်စီ UNFC နှင့် တပ်မတော်ကြား ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်နှင့် ပတ်သက်ပြီး အလွတ်သဘော တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုများ ပြုလုပ်ရာ၌ တပ်မတော်ဘက်က အမြင်သဘောထားများ ပြောင်းလဲလာသည်ကို တွေ့ရှိရသဖြင့် ငြိမ်းချမ်းရေး အလားအလာကောင်းလာမည့် အနေအထားရှိကြောင်း UNFC ဒု-ဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ဟံသာက ပြောကြားလိုက်သည်။ ငြိမ်းချမ်းရေး တည်ဆောက်မှုလမ်းစဉ်တွင် တစ်နိုင်ငံလုံး အေးချမ်းစေရန် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အားလုံး ပါဝင်လာရန် လိုအပ်သော်လည်း အဖွဲ့အစည်းများသည် တစ်ဖွဲ့နှင့်တစ်ဖွဲ့ မတူကြသဖြင့် မိမိတို့ သွားကြသည့်လမ်းများကွဲလျှင်လည်း ငြိမ်းချမ်းရေးရရန်သာ အရေးကြီးကြောင်း သူက ဆက်လက်ပြောကြားခဲ့သည်။</p>
		<p>မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ် ၃ ဖွဲ့ကို မဖိတ်ခေါ်နိုင်ကြောင်း တပ်မတော် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတွင် ထပ်မံပြောဆိုချက်သည် ပြည်တွင်းနိုင်ငံရေးဖြစ်စဉ်ကို နှောင့်နှေးရန် လုပ်ဆောင်နေခြင်းဖြစ်သည်ဟု ပလောင်(တအာင်း) အမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် TNLA ဒု-ဥက္ကဋ္ဌ ဗိုလ်မှူးချုပ် တားဂျပ်ဂျာက ပြောဆိုလိုက်သည်။ “သူတို့အခွင့်အရေး မရသမျှတော့ ဆက်တိုက်နေဦးမှာပဲ။ သူတို့ကို ချန်ထားလို့ မရဘူးလို့ ကျွန်တော်တို့ မြင်တယ်” ဟု UNFC ဒု-ဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ဟံသာက ပြောသည်။ ငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးလိုပါက လက်နက်စွန့်ပြီးမှ ပါဝင်လာရန် မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ် ၃ ဖွဲ့ကို ၂၀၁၅ ခုနှစ်ကတည်းကပင် တပ်မတော်က ပြောဆိုထားသော်လည်း လက်ခံခြင်းမရှိပဲ တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများအတွက် အစိုးရနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးစာချုပ် ချုပ်ဆိုပြီး နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးလိုခြင်းသာ ဖြစ်သည်ဟု သိရသည်။</p>
		<p>နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နှင့် UNFC ၏ နိုင်ငံရေးဆိုင်ရာ ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးရေး ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ DPN တို့ တွေ့ဆုံမှုအပြီး ပြုလုပ်သော သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတွင် တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ် (NCA) လမ်းကြောင်းကိုသာ ရွေးချယ်ထားပြီး နိုင်ငံရေး အခြေအနေသည် အရေးကြီးသည့် အခြေအနေတွင် ရှိခြင်းကြောင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်များ အနေဖြင့် တစ်ဖွဲ့ခြင်းစီအကြား နားလည်မှု အားကောင်းရန်လိုသည်ဟု DPN မှ ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ခူဦးရယ်က ပြောကြားလိုက်သည်။</p>
		<p>၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံကို မတ်လအလယ်တွင် ကျင်းပရန် အစိုးရက စီစဉ်ထားသော်လည်း KNU ညီလာခံနှင့် တိုက်ဆိုင်နေခြင်းကြောင့် ကျင်းပမည့်ရက် အတည်ပြုရန် KNU ဖက်မှတုံ့ပြန်မှုကို စောင့်နေရကြောင်း ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံ ဖြစ်မြောက်ရေး ကော်မတီအတွင်းရေးမှူးများအဖွဲ့ဝင် ဖြစ်သော ကျားခေါင်းပါတီ တွဲဖက်အတွင်း</p>



		<p>ရေးမှူး ၂ ဦးစိုင်းကျော်ညွန့်က ပြောကြားသည်။ ရှမ်းအမျိုးသားအဆင့် ညီလာခံကို အစိုးရနှင့် တပ်မတော်က မိုင်းတော့၊ မိုင်းထား၊ မိုင်းပန်တွင် ပြုလုပ်ရန် RCSS နှင့် တွေ့ဆုံစဉ် ပြောကြားထားပြီး RCSS အပါအဝင် ရှမ်းပြည်တွင်းအဖွဲ့အစည်းအားလုံးက လက်ခံခြင်းမရှိပဲ တောင်ကြီး သို့မဟုတ် ပင်လုံတွင်လုပ်ရန် ဆန္ဒရှိနေကြောင်းလည်း သိရှိရသည်။ ထို့အပြင် အစိုးရနှင့် တပ်မတော်ဘက်မှ တောင်ကြီးနှင့် ပင်လုံတွင် ရှမ်းအမျိုးသားအဆင့် ညီလာခံကျင်းပခွင့်ကို ပိတ်ပင်မည်ဆိုပါက ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံ တက်ရောက်ရန် အခက်အခဲဖြစ်သွားမည်ဟုလည်း RCSS/SSA ဘက်မှ ထုတ်ပြန်ကြေငြာထားသည်။</p>
		<p>Sputnik သတင်းဌာနမှ ဖော်ပြချက်အရ မြန်မာရေတပ်အတွက် ဘင်္ဂလားပင်လယ် အော်တွင် မိုးလေဝသလေ့လာထောက်လှမ်းရေး စခန်းများကို အိန္ဒိယရေတပ်က တည်ဆောက်ပေးရန် စီစဉ်နေကြောင်းနှင့် အဆိုပါပစ္စည်းများ အသုံးပြုရန်အတွက်လည်း အိန္ဒိယမှ လေ့ကျင့်သင်ကြားပေးသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရသည်။ ယခုအချိန်ထိ မြန်မာရေတပ်ကို တရုတ်ပြည်ကသာ အဓိကကူညီ လေ့ကျင့်ပေးနေခြင်းဖြစ်ကြောင်း နှင့် အိန္ဒိယအစိုးရက တရုတ်ပြည်၏ ဩဇာလွှမ်းမိုးမှုကို တုံ့ပြန်ရင်ဆိုင်ဖို့ ကြိုးစားနေကြောင်းကိုလည်း အဆိုပါသတင်းဌာနက ဖော်ပြထားသည်။</p>
<p>၃။</p>	<p>၃. ၃. ၂၀၁၇</p>	<p>အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဗဟိုဌာန ရန်ကုန်မြို့တွင် ကျင်းပသော ငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင်နှင့် DPN တို့၏ စတုတ္ထအကြိမ် အစည်းအဝေးတွင် UNFC အဖွဲ့အစည်းများ၏ အဆိုပြုချက် ၉ ချက်အပေါ် ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ အစည်းအဝေးတွင် အဆိုပြုချက် ၉ ချက်ကို မူအားဖြင့် သဘောတူခဲ့ကြပြီး အဆိုပြုချက် အမှတ် ၃ အား နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးမှုဆိုင်ရာမူဘောင် ပြန်လည်သုံးသပ်ခြင်း အစည်းအဝေးတွင်လည်းကောင်း၊ အဆိုပြုချက် အမှတ် ၅ အား ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ အလုပ်အဖွဲ့တွင်လည်းကောင်း ဆက်လက်ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်သွားကြရန် သဘောတူညီခဲ့ကြသည်။</p>
		<p>၁၉၄၇ ခုနှစ် ပင်လုံစာချုပ်တွင်ပါသော ခွဲထွက်ခွင့်ကို ချင်းအမျိုးသားအဆင့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးမှု ဘုံသဘောတူညီချက်တွင် ထည့်သွင်းခြင်း မပြုရန် ထန်တလန်မြို့တွင် ကျင်းပသော ပထမအကြိမ် ချင်းအမျိုးသားအဆင့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲတွင် သဘောတူခဲ့ကြသည်ဟု သတင်းရရှိသည်။ ချင်းအမျိုးသားအဆင့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးမှု ကြီးကြပ်ရေးကော်မတီအဖွဲ့ဝင် ဦးထက်နေက "အခုသွားနေတဲ့ NCA ရဲ့ အဓိက ရပ်တည်ချက်က ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်ရေးကို သွားနေတာဖြစ်တယ်။ ဖယ်ဒရယ်ဆိုမှတော့ ခွဲထွက်ခွင့်က ဘာဖြစ်လို့ ထည့်နေရတော့မှာလဲ။ ကျွန်တော်တို့ ဒီနေ့သွားနေတာက ပင်လုံစိတ်ဓာတ်ဆိုတဲ့ဟာ ဖက်ဒရယ်ကို အတူတူတည်ထောင်မယ်ဆိုတဲ့ ပင်လုံစိတ်ဓာတ်ကို အခြေခံပြီးတော့ ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် NCA က သွားနေတာဖြစ်တယ်" ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။</p>
<p>၄။</p>	<p>၄. ၃. ၂၀၁၇</p>	<p>၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံကို မတ်လအတွင်း ကျင်းပရန် အလားအလာ အလွန်နည်းပါးနေပြီး ဧပြီလဆန်းမှသာ ကျင်းပနိုင်ဖွယ်ရှိကြောင်း အစိုးရနှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ ကိုယ်စားလှယ်များက ပြောကြားခဲ့သည်။ "လတ်တလော KNU ညီလာခံ ရှိတယ်။ KNU ညီလာခံရက်ကို ထည့်တွက်ရသေးတယ်။ မတ်လအတွင်းမှာ ကျင်းပနိုင်</p>



		<p>ဖို့တော့ အလားအလာ ပိုနည်းသွားတယ်” ဟု သမ္မတရုံး ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဦးဇော်ဌေးက ပြောသည်။ “ဧပြီလဆန်းလောက်မှ ဖြစ်မယ်လို့ထင်တယ်။ ကျွန်တော်တို့ KNU ဥက္ကဋ္ဌက ဧပြီသင်္ကြန်မတိုင်မီ ပြီးအောင်လုပ်ဖို့ သင့်တယ်တဲ့။ သင်္ကြန်ပြီးမှ ဆိုရင် တော့ သိပ်ပြီးနောက်ကျလွန်းတယ်တဲ့။ သူကတော့ အဲဒီလိုသဘောထားရှိတယ်” ဟု ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံ ကျင်းပနိုင်မည့်အခြေအနေကို KNU အထွေထွေအတွင်းရေး မှူး ပဒိုစောကွယ်ထူးဝင်းက ပြောကြားခဲ့သည်။</p>
		<p>NCA လက်မှတ်ရေးထိုးရန် UNFC က အစိုးရထံ အဆိုပြုထားသည့် အချက်ကိုးချက်ရှိ ရာ အားလုံးနီးပါးကို မူအားဖြင့် သဘောတူညီမှု ရရှိကြောင်း နှစ်ဖက်ကိုယ်စားလှယ် များက ပြောကြားသည်။ “မူအားဖြင့် သဘောတူချက်တွေကို ကျွန်တော်တို့ တစ်ကယ် တမ်း လက်မှတ်ရေးထိုးနိုင်တဲ့ အဆင့်ထိရောက်အောင် မူသဘောမဟုတ်ပဲ တရားဝင် လက်မှတ်ရေးထိုးနိုင်ဖို့ ဖြတ်ကျော်ရမယ့် အဆင့်ရှိတယ်ဆိုတာကို ဆိုလိုထားတဲ့ သဘောပါ” ဟု DPN အဖွဲ့ခေါင်းဆောင် ခူဦးရယ်က ပြောကြားသည်။ “မူအားဖြင့် အား လုံးနီးနီးတော့ သဘောတူတယ်။ တစ်ချို့ဟာတွေကျတော့ အစိုးရက တပ်မတော်က လက်မခံနိုင်တဲ့ဟာတွေ၊ နောက် ကျွန်တော်တို့လည်း လက်မခံနိုင်တဲ့ဟာတွေ ရှိတယ်။ အဲဒါ ပြန်ညှိရမယ်။” ဟု DPN အဖွဲ့ဝင် နိုင်ရွှေသိန်းက ပြောသည်။ “အဆိုပြုချက် (၅) ကတော့ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးသဘောတူညီချက် ထိုးပြီးတဲ့နောက်မှာ တစ် ဖက်နဲ့ တစ်ဖက် ထပ်မံပြီးမဖြစ်ပွားအောင်၊ ခိုင်မာအောင် ဘယ်လိုလုပ်မလဲဆိုတဲ့ အဓိက အချက်ဖြစ်တယ်” ဟု သမ္မတရုံးပြောခွင့်ရပုဂ္ဂိုလ် ဦးဇော်ဌေးက ပြောသည်။</p>
		<p>NCA လက်မှတ်ရေးထိုးထားသော တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်း ခေါင်း ဆောင်များ၏ လုပ်ငန်းညှိနှိုင်း အစည်းအဝေးကို ထိုင်းနိုင်ငံ ချင်းမိုင်မြို့တွင် ကျင်းပနေ ရာ ဥက္ကဋ္ဌ ဗိုလ်ချုပ်မူတူစေးဖိုးက အဖွင့်မိန့်ခွန်းတွင် “ကျွန်တော်တို့ ငြိမ်းချမ်းရေးကို ချီတက်တဲ့နေရာမှာ ဒီနေ့ဒီအဆင့်ထိ ရောက်လာကြပြီဆိုတာ အားလုံးနားလည်ကြ တယ်။ သဘောပေါက်ကြပြီလို့ ကျွန်တော်ထင်ပါတယ်။ အချိန် ကြာလာသည်နှင့်အမျှ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ တိုက်ပွဲဟာ အခက်အခဲမျိုးစုံနဲ့ ရင်ဆိုင်နေရပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ဆက်သွားတဲ့နေရာမှာ အားလုံးသိတဲ့အတိုင်း လက်ရှိအခြေအနေဟာ ပွဲဟာ ကြမ်းသ ထက် ကြမ်းလာသလို ဖြစ်နေပါတယ်။ ဘာပဲဖြစ်ဖြစ် NCA လက်မှတ်ထိုးထားတဲ့ ကျွန်တော်တို့ ၈ ဖွဲ့ဟာ စာချုပ်အတိုင်း ဆက်ပြီးချီတက်နေကြတယ်ဆိုတာ အားလုံး သိနေကြပါတယ်။” ဟု ထည့်သွင်းပြောကြားသွားခဲ့သည်။</p>
		<p>နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နှင့် တွေ့ဆုံရန် ၀ လက်နက် ကိုင်အဖွဲ့ UWSA ဥက္ကဋ္ဌ ဦးပေါက်ယူချမ်းအား ဖိတ်ကြားထားမှု လက်ရှိအချိန်ထိ အတည်ဖြစ်နေဆဲဟု သမ္မတရုံးပြောခွင့်ရပုဂ္ဂိုလ် ဦးဇော်ဌေးက ပြောကြားသည်။ ဖေဖော်ဝါရီလအတွင်းက UWSA ဌာနချုပ် ပန်ဆန်း(ပန်ခမ်း) တွင် ကျင်းပသည့် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်များ အစည်းအဝေးတွင် NCA လက်မှတ်မထိုးပဲ UWSA ၏ ဦးဆောင်မှုဖြင့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးရန် ဆုံးဖြတ်ခဲ့သည်။ ယင်းအခြေအနေနှင့် ပတ် သက်၍ ဦးဇော်ဌေးက အစိုးရအနေဖြင့် ၂၁ ရာစု ပင်လုံလမ်းကြောင်းအတိုင်း သွားနေ ခြင်းဖြစ်၍ ယင်းကြေငြာချက်အပေါ် ပြန်လည်သုံးသပ်မည်ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။</p>
၅။	၆. ၃. ၂၀၁၇	ပြည်ထောင်စု ငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံ ၂၁ ရာစုပင်လုံ ဒုတိယအကြိမ်အစည်းအဝေး



		<p>စတင်မည့်နေ့တွင် NCA ကို UNFC အဖွဲ့ဝင်များက လက်မှတ်ထိုးရန် သဘောတူထားကြောင်း UNFC နိုင်ငံရေးဆိုင်ရာ ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးရေး ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ DPN အဖွဲ့ဝင် မွန်ပြည်သစ်ပါတီ ကိုယ်စားလှယ် နိုင်အောင်မင်းက ပြောကြားခဲ့သည်။ UNFC အဆိုပြုချက် ၉ ချက်ထဲမှ အချို့အချက်များအပေါ် သဘောထားကွဲလွဲမှုများ ရှိခဲ့ကြပြီး အဆိုပြုချက် ၁ ကို NCA လက်မှတ်ရေးထိုးပြီးမှသာ အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေး ထုတ်ပြန်ရမည်ဟု ပြန်လည်ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးကာ ပြေလည်မှုရခဲ့ကြောင်း၊ ထို့အတူ အခြားအချက်များလည်း ပြေလည်မှုရရှိနိုင်မည်ဟု သူက ဆက်၍ပြောကြားခဲ့သည်။</p>
		<p>ပြည်ထောင်စု သမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေး ဗဟိုဌာနသည် ကြေငြာချက်အမှတ် ၁/၂၀၁၇ ဖြင့် “ရှမ်းပြည်နယ် လောက်ကိုင်ဒေသအတွင်း တိုက်ခိုက်မှုများနှင့် စပ်လျဉ်းသည့် ထုတ်ပြန်ကြေငြာချက်” ကို ထုတ်ပြန်လိုက်သည်။ အဆိုပါ ကြေငြာချက်တွင် “ဒေသခံ ဌာနေမျိုးနွယ်စုများ သေကြေထိခိုက်စေပြီး အပြစ်မဲ့ပြည်သူများ ဒုက္ခကြုံတွေ့စေသော လက်နက်ကိုင်တိုက်ခိုက်မှုများကို စွန့်လွှတ်၍ ငြိမ်းချမ်းရေးစားပွဲဝိုင်းသို့ ဦးတည်ကြရန်” ဖော်ပြထားသည်။</p>
		<p>NCA ကို အကောင်အထည်ဖော်မှု တိုးမြှင့်လုပ်ဆောင်သွားရန်အတွက် ကြားကာလ အစီအစဉ်များဆိုင်ရာ ကော်မတီတစ်ရပ်ကို NCA လက်မှတ်ရေးထိုးထားသော အဖွဲ့အစည်း ၈ ဖွဲ့က ဖွဲ့စည်းလိုက်သည်။ အဆိုပါ ကော်မတီသည် NCA အကောင်အထည်ဖော်မှု တိုးမြှင့်လုပ်ဆောင်သွားရန်နှင့် ကျန်နေသေးသော NCA အခန်း ၆ ပုဒ်မ ၂၅ ပါ ပြဌာန်းချက်များကို အစိုးရနှင့် ဆက်လက်ညှိနှိုင်းပြီး အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်သွားရန် တစ်ဖွဲ့လျှင် တစ်ဦးစီပါဝင်သော ၈ ဦးပါ ကော်မတီကို ဖွဲ့စည်းခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်ဟု ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဗိုလ်မှူးကြီး ခွန်ဥက္ကာက ပြောကြားသည်။</p>
		<p>SSPP/SSA နှင့် TNLA တို့ မဟာမိတ်နှစ်ဖွဲ့ကြား ပြဿနာများ မဖြစ်ပွားစေရန် နှစ်ဦးနှစ်ဘက် သဘောတူညီမှုများအား နှစ်ဘက်တပ်မှူး တပ်သားများထံ ထုတ်ပြန်စာပေးပို့ညွှန်ကြားထားသည်။ ညွှန်ကြားစာတွင် မဟာမိတ်နှစ်ဖွဲ့တို့၏ ညီညွတ်ရေးအား ထိခိုက်ပျက်ပြားစေသည့် ပြောဆိုရေးသားခြင်း မပြုရန်၊ ဖြစ်ပွားသည့် ပြဿနာများအား ဆိုင်ရာဌာနချုပ်သို့ တင်ပြဖြေရှင်းရန်၊ မဟာမိတ်တပ်နှစ်ခုအား ထိခိုက်စေသည့် လှုံ့ဆော်ရေးသားမှုများ မပြုလုပ်ရန်၊ နှစ်ဘက်အဖွဲ့အစည်း လှုပ်ရှားရာဒေသတွင်းနေ ဒေသခံပြည်သူများအား ဖမ်းဆီးခြင်း၊ နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းခြင်း၊ သတ်ဖြတ်ခြင်း မပြုလုပ်ရန်၊ အကယ်၍ ယုံမှားသံသယဖြစ်ဖွယ် မသင်္ကာသူများတွေ့ရှိပါက သက်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းသို့ အကြောင်းကြား အပ်နှံသွားရန် စသည်တို့ ပါဝင်သည်။</p>
၆။	၇. ၃. ၂၀၁၇	<p>ကိုးကန့် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသအတွင်း တပ်မတော်နှင့် တိုက်ပွဲများ ဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေပြီး စစ်ရေးအခြေအနေ ပိုမိုတင်းမာမည့် အနေအထားရှိသဖြင့် ရှမ်းမြောက်တစ်ကြောနှင့် တရုတ်-မြန်မာနယ်စပ်တလျှောက် ခရီးသွားမည့်ပြည်သူများ သတိထားသွားလာကြရန် မေတ္တာရပ်ခံလိုသည်ဟု မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်တပ်ပေါင်းစုက ပြောကြားလိုက်သည်။ မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ် တပ်ပေါင်းစုမှာ တရုတ်-မြန်မာနယ်စပ် ရန်လုံကျိုင်းဂိတ်နှင့် လောက်ကိုင်မြို့ရှိ တပ်စခန်းများ၊ ရဲစခန်းများ၊ ဟိုတယ်များကို ဝင်ရောက်စီးနင်းကာ စစ်ဆင်ရေးပြုလုပ်ခဲ့သဖြင့် တပ်မတော်နှင့် တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ လက်ရှိ ကိုးကန့်ဖြစ်စဉ်နှင့် ပတ်သက်၍ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်</p>



		ရုံး၏ ထုတ်ပြန်ချက်တွင် MNDAAs ၊ AA နှင့် TNLA တို့ကို လက်နက်ကိုင်လမ်းစဉ် စွန့်လွှတ်ကြောင်း ကြေငြာချက်ထုတ်ပြန်ပါက NCA လက်မှတ်ထိုးရန်မလိုပဲ ပြည်ထောင်စု ငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံသို့ တက်ရောက်ခွင့်ပြုမည်ဟု ရေးသားထားသည်။
		၀ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ UWSP/UWSA ဦးဆောင်ပြီး ဖေဖော်ဝါရီ နောက်ဆုံးပတ်က ကျင်းပခဲ့သော ပန်ခမ်းညီလာခံ ထုတ်ပြန်ချက်နှင့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးမှု ကောက်မတ် ဖွဲ့စည်းကြောင်း ကြေငြာချက်တို့အပေါ် သတိကြီးစွာ စောင့်ကြည့်နေသည်ဟု NCA လက်မှတ်ရေးထိုးထားသည့် တိုင်းရင်းသားအဖွဲ့ ၈ ဖွဲ့က ကြေငြာလိုက်သည်။ ပန်ခမ်း ကြေငြာချက်ထုတ်ပြန်မှုတွင် UNFC ကို ဦးဆောင်နေသည့် KIO အဖွဲ့၏ အပြည့်အဝ လက်ခံမှု ပါ။ မပါ ဆိုသည်ကို မသိရသေးဟု PPST အစည်းအဝေး ပြောခွင့်ရပုဂ္ဂိုလ် ပဒို စောကွယ်ထူးဝင်းက ပြောကြားခဲ့သည်။
		ဗီယက်နမ်နှင့် မြန်မာ နှစ်နိုင်ငံအကြား စစ်ရေးပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု မြှင့်တင်ပြီး ပိုမို နက်ရှိုင်းထိရောက် လက်တွေ့ကျစေရန် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားမည်ဟု ဗီယက်နမ် ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ငုယင်လစ်ချ်နှင့် ၎င်း၏ ဖိတ်ကြားမှုအရ ဗီယက်နမ်နိုင်ငံသို့ ချစ်ကြည်ရေးခရီး သွားရောက်လည်ပတ်နေသော မြန်မာ့တပ်မတော်ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်တို့၏ ဆွေးနွေးပွဲအတွင်း သဘောတူညီချက် ရရှိခဲ့သည်။ ၂၀၁၁ ခုနှစ်က လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့သော ဗီယက်နမ်-မြန်မာ ကာကွယ်ရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု သဘောတူညီချက်အရ နှစ်နိုင်ငံ ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့များ အပြန် အလှန်စေလွှတ်ခြင်း၊ ဘာသာစကားသင်တန်းများ စီစဉ်ခြင်း၊ တရားမဝင် ဝင်ရောက်မှု နှင့် မှောင်ခိုကူးမှု တိုက်ဖျက်ရေးတွင် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများ ရှိခဲ့ပြီးလည်းဖြစ်သည်။
၇။	၉. ၃. ၂၀၁၇	မြန်မာအစိုးရနှင့် NCA လက်မှတ်ရေးထိုးထားသော တောင်ပိုင်းရှမ်းပြည်တပ်မတော် RCSS/SSA နှင့် မြန်မာ့တပ်မတော်တို့အကြား မတ်လ ၇ ရက်နေ့က သီပေါမြို့နယ် တွင် တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ မြန်မာ့တပ်မတော်ကနေ အခုလို တိုက်ခိုက်လာတာဟာ သီပေါမြို့နယ်က အံ့မှ ထန်စန့် ပါခါးဒေသက လက်နက်ကိုင် တွေကို ရှင်းထုတ်ဖို့ ရည်ရွယ်ချက်ရှိတယ်လို့ ယူဆကြောင်း ဒုဗိုလ်မှူးကြီးစိုင်းငိန်းက ပြောကြားခဲ့သည်။ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေအနေနဲ့ သတ်မှတ်ထားတဲ့ နေရာမှာ နေထိုင် သွားလာမယ်ဆိုရင် တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားစရာမရှိဘူးလို့ တပ်မတော် ကြည်းရေးလေ ညှိနှိုင်း ကွပ်ကဲရေးမှူး ဗိုလ်ချုပ်ကြီးမြထွန်းဦးက သတင်းမီဒီယာများသို့ ပြောကြားသည်။
		မြန်မာအစိုးရက ၂၀၁၇ ခုနှစ်အတွက် ကာကွယ်ရေးဘတ်ဂျက် မြန်မာကျပ်ငွေ ၂.၉၂ ထရီလီယံ (အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂.၁၄ ဘီလီယံ) တောင်းဆိုခဲ့ရာ ၂၀၁၇ ခုနှစ်အတွင်း အစိုးရစုစုပေါင်း အသုံးစရိတ်၏ ၁၃.၉ ရာခိုင်နှုန်းရှိပြီး အမျိုးသားဂျီဒီပီ၏ ၃ ရာနှုန်းခန့် ဖြစ်သည်။ ကာကွယ်ရေးအသုံးစရိတ်သည် ၂၀၁၅ ခုနှစ်ထက်ကစာလျှင် အနည်းငယ် တိုးမြင့်လာခဲ့သော်လည်း ၂၀၁၇ ခုနှစ်အတွက် အဆိုပြုတောင်းခံထားသော ကျပ်ငွေ ၃.၉ ထရီလီယံထက်မူများစွာ လျော့နည်းနေသည်ဟု သိရှိရသည်။ အစိုးရက ၂၀၁၇ ခုနှစ် ကာကွယ်ရေးဘတ်ဂျက်နှင့်ပတ်သက်၍ အသေးစိတ်ထုတ်ပြန်ပေးခြင်း မရှိသော် လည်း ယခင်ဘတ်ဂျက်ခွဲဝေချထားမှုများတွင် လစာအပါအဝင် တပ်သားများအတွက် အသုံးစရိတ်များက ၅၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော်ရှိပြီး စစ်ရေးအခြေခံ အဆောက်အဦများအ တွက် ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းခန့် နှင့် စစ်လက်နက်ပစ္စည်းဝယ်ယူရေးနှင့် စစ်ဆင်ရေး ကုန်ကျ



		စရိတ်များက ၃၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော်ရှိခဲ့ကြောင်း Jane's Defence Weekly ကဆိုသည်။
၈၀	၁၀. ၃. ၂၀၁၇	မတ်လလယ်၌ ကျင်းပရန်ရှိသော ကရင်အမျိုးသား ညီလာခံတွင် မြန်မာနိုင်ငံ၏ သက်တမ်းအရင့်ဆုံး တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့များထဲမှ တစ်ခုဖြစ်သည့် KNU က ဥက္ကဋ္ဌရာထူးအပါအဝင် ခေါင်းဆောင်သစ်များကို ရွေးချယ်တော့မည်ဟု သတင်းရရှိသည်။ မတ်လ ၁၄ ရက်နေ့တွင် KNU ၏ ၁၆ ကြိမ်မြောက် ညီလာခံကျင်းပရန် ရှိနေသည့်အတွက် အဖွဲ့၏ နိုင်ငံရေးနှင့် စစ်ရေးခေါင်းဆောင်ပိုင်းတွင် အပြောင်းအလဲများ ရှိလာမည်လားဟု ခန့်မှန်းချက်များလည်း ရှိနေကြသည်။
		၀ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသတွင် ပြုလုပ်ခဲ့သည့် အပစ်ရပ်လက်မှတ် မထိုးရသေးသည့် လက်နက်ကိုင်ခေါင်းဆောင်များ အစည်းအဝေးသည် အစိုးရမှ ဖော်ဆောင်သည့် ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ကို ဆက်လက်ဖော်ဆောင်ရန်သာ ရည်ရွယ်ပြီး ငြိမ်းချမ်းရေးကို ငြင်းဆိုသည့် အစည်းအဝေးမဟုတ်ဟု UWSA မှ ကြေငြာချက် ထုတ်ပြန်လိုက်သည်။
		NCA ကို ငြင်းဆိုမှုများ ရှိနေသည့်ကြားမှ ဆက်လက်ဖော်ဆောင်နေသဖြင့် နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်အပေါ် တိုင်းရင်းသားများ ထောက်ခံမှု ကျဆင်းလာပြီဟု ဝပြည်နယ် သတင်းဌာနက ထုတ်ပြန်လိုက်သည်။ အဆိုပါထုတ်ပြန်ချက်တွင် UWSP အနေဖြင့် အစိုးရထံသို့ စာအကြိမ်ကြိမ် ရေးသားပေးပို့ခဲ့ပြီး NCA ၏ အားနည်းချက်များ နိုင်ငံရေးဖြေရှင်းရန် နည်းလမ်းသစ်များကို တင်ပြခဲ့သည်ဟုလည်း ဆိုသည်။
၉၀	၁၁. ၂. ၂၀၁၇	တာဝန်ပေးအပ်မည်ဆိုပါက KNU ဥက္ကဋ္ဌတာဝန်ကို လက်ရှိဥက္ကဋ္ဌ ဗိုလ်ချုပ်ကြီး စောမူတူးစေးဖိုး ဆက်လက်ထမ်းဆောင်မည်ဟု KNU အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ် ပဒိုစောကွယ်ထူးဝင်းက ပြောကြားသည်။ KNU ညီလာခံတွင် ကိုယ်စားလှယ် ၂၀၀ ကျော်မှ ဗဟိုကော်မတီဝင်များ ဦးစွာရွေးချယ်မည်ဖြစ်သည်။ ထို့နောက် KNU ဥက္ကဋ္ဌ ဒုဥက္ကဋ္ဌ၊ အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ်၊ တွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး (၁) (၂) စသည့် ခေါင်းဆောင်ငါးဦးကို ညီလာခံမှ တိုက်ရိုက်ရွေးချယ်မည်ဖြစ်သည်။
၁၀၀	၁၃. ၃. ၂၀၁၇	ပန်ဆန်း(ပန်ခမ်း) ညီလာခံ ကြေငြာချက်အတိုင်း ရပ်တည်ပါက ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ဆောင်ရန် ယခင်ထက် ပိုမိုခက်ခဲမည်ဟု အစိုးရနှင့် တိုင်းရင်းသားများကြား NCA ညှိနှိုင်းစဉ်က တပ်မတော်ဘက်မှ ဦးဆောင်ဆွေးနွေးခဲ့သည့် ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီးမြင့်စိုး (ငြိမ်း) က ပြောကြားလိုက်သည်။ ငြိမ်းချမ်းရေးကို အမှန်တကယ်လိုလားသည်ဆိုပါက ငြိမ်းချမ်းရေးရနိုင်သည့် နည်းလမ်းများကို ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန်လိုသည်ဟုလည်း သူက ထပ်မံပြောကြားခဲ့သည်။
		MNDAA သောင်းကျန်းသူ အင်အား ၃၀၀ ခန့်သည် မတ်လ ၆ ရက် နံနက် ၁ နာရီ ၄၅ မိနစ်ခန့်မှ နံနက် ၃ နာရီခန့်အတွင်း အင်အားများဖြန့်ခွဲ၍ ရန်လုံကျိုင်းရှိ တပ်စခန်းနှင့် ရဲစခန်းများ၊ လောက်ကိုင်မြို့ရှိ ကိုးကန့်ယာဉ်ထိန်းရဲတပ်ဖွဲ့ရုံး၊ ကိုးကန့်ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးအဖွဲ့ဝင် နေအိမ်နှင့် နယ်စပ်မှတ်တိုင်များအနီး လုံခြုံရေးဆောင်ရွက်နေသော တပ်စခန်းများအား တစ်ချိန်တည်းတစ်ပြိုင်တည်း ဝင်ရောက်တိုက်ခိုက်ပြီး အင်အား ၅၀ ဦးခန့်သည် အဖွဲ့ငယ်များခွဲ၍ လောက်ကိုင်မြို့တွင်းရှိ ဖူလီလိုက်ဟိုတယ်၊ ကျင်ဖုဟိုတယ်နှင့် ကျင်ကျန်းဟိုတယ်တို့အား ဝင်ရောက်မီးရှို့ဖျက်ဆီးခြင်း၊ အပြစ်မဲ့ပြည်သူများအား ပြန်ပေးဆွဲခြင်းနှင့် ဓားပြတိုက်ခြင်းတို့ကို အကြမ်းဖက်လုပ်ဆောင်ခဲ့ပြီး ပယ်စိမ်းဟိုတယ်ရှေ့ရှိ အများပြည်သူပိုင် မော်တော်ယာဉ် ၂၀ စီးခန့်အား မီးရှို့ဖျက်ဆီး



		ခွဲကြောင်းနှင့် တပ်မတော်စစ်ကြောင်းများက နယ်မြေအမြန်ဆုံး အေးချမ်းတည်ငြိမ်နိုင်ရေးအတွက် အကြမ်းဖက်သောင်းကျန်းသူများအား လိုက်လံရှင်းလင်းလျှက်ရှိကြောင်း မြဝတီသတင်းဌာနမှ ထုတ်ပြန်ကြေငြာခဲ့သည်။
၁၁။	၁၄. ၃. ၂၀၁၇	ဥက္ကသစ်ရွေးချယ်မည့် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး KNU ၏ ၁၆ ကြိမ်မြောက် ညီလာခံကို ကျင်းပရန်အဆင်သင့်ဖြစ်နေပြီး တက်ရောက်မည့် ကိုယ်စားလှယ် ၂၀၀ ကျော် ရောက်ရှိနေပြီဖြစ်ကြောင်း သိရှိရသည်။ သုံးပတ်ကြာ ကျင်းပမည့် ညီလာခံတွင် KNU ၏ ၄ နှစ်တာ ကာလအတွင်း လုပ်ငန်းများ ပြန်လည်သုံးသပ်ခြင်း၊ လက်ရှိနိုင်ငံရေးအခြေအနေများ သုံးသပ်ခြင်းနှင့် KNU ၏ ၁၀ ဦးမြောက် ဥက္ကဋ္ဌ၊ ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင် အဖွဲ့ဝင် ၁၁ ဦးနှင့် ဗဟိုအမြဲတမ်းကော်မတီ ၄၅ ဦးတို့ကိုလည်း ရွေးချယ်သွားမည်ဖြစ်သည်။
		မြောက်ပိုင်းတွင် စစ်ရေးတင်းမာမှုများ ပြင်းထန်နေသောကြောင့် မူလက မတ် ၂၃ တွင် ကျင်းပရန် ပြင်ဆင်ထားသော UNFC ၏ ဒုတိယအကြိမ် ညီလာခံကို ရက်အကန့်အသတ်မရှိ ရွှေ့ဆိုင်းလိုက်ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။ အဆိုပါကိစ္စနှင့် ပတ်သက်ပြီး UNFC ဒု ဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ဟံသာက "လက်ရှိ ဖြစ်ပေါ်နေသော စစ်ရေး နိုင်ငံရေး အခြေအနေများကြောင့် ညီလာခံကို သတ်မှတ်ရက်အတွင်း ကျင်းပရန် အခက်အခဲရှိသည့်အတွက် အေးအေးဆေးဆေး ဖြတ်ကျော်ရန် နည်းလမ်းရှာသည့်အနေဖြင့် ရွှေ့ဆိုင်းခြင်းဖြစ်သည်" ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။
		တရုတ်-မြန်မာနယ်စပ်အနီးတွင် ဖြစ်ပွားနေသော တိုက်ပွဲများအရေးကို နှစ်နိုင်ငံပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ချက်များနှင့်ပတ်သက်ပြီး သမ္မတရုံးပြောခွင့်ရ ပုဂ္ဂိုလ် ဦးဇော်ဌေးက တိုက်ပွဲများကြောင့် ထိခိုက်ဆုံးရှုံးရသည့် နယ်စပ်ကုန်သွယ်စီးပွားရေး၊ တရုတ်နှင့် မြန်မာတပ်မတော်နှစ်ရပ်ကြား ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် အနေအထား၊ မူးယစ်ဆေးဝါး ပြဿနာနှင့်ပတ်သက်ပြီး နှစ်နိုင်ငံ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု အရှိန်မြှင့်တင်ရေးတို့ကို လုပ်ဆောင်နေကြောင်း ပြောဆိုရှင်းပြခဲ့သည်။
၁၂။	၁၅. ၃. ၂၀၁၇	တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်က စင်ကာပူသမ္မတနိုင်ငံ ဂုဏ်ထူးဆောင်ဝါရင့်ဝန်ကြီး Mr. Goh Chok Tong အား နေပြည်တော်ရှိ ဇေယျာသီရိဗိမာန်တွင် လက်ခံတွေ့ဆုံခဲ့သည်။ ထိုသို့တွေ့ဆုံရာတွင် တိုင်းပြည်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် တပ်မတော်အနေဖြင့် နိုင်ငံစီးပွားရေးကို တစ်ဖက်တစ်လမ်းမှ အထောက်အကူဖြစ်စေရန် ဝိုင်းဝန်းလုပ်ဆောင်ရန်လိုအပ်မှုနှင့် အစိုးရမှလည်း အားပေးလုပ်ဆောင်ရန် လိုအပ်မှု အခြေအနေများ၊ စီးပွားရေးဆိုင်ရာ အထောက်အကူပြုသင်တန်း တက်ရောက်ရေးကိစ္စရပ်များ ဆွေးနွေးခဲ့သည်ဟု သိရှိရသည်။
		ရခိုင်ပြည်နယ် မောင်တောမြို့မြောက်ပိုင်း အောင်ဇံနယ်ခြားစောင့် ရဲကင်းစခန်းတွင် မတ်လ ၁၁ ရက်နေ့က ဖြစ်ပွားခဲ့သော သေနတ်လှုပ်ရှားမှု ဖြစ်စဉ်နှင့်ပတ်သက်ပြီး နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံရုံး သတင်းထုတ်ပြန်ရေးကော်မတီ၏ ထုတ်ပြန်ချက်ကို ဒိုင်းနက်လူမျိုးများတိုးတက်ရေးပါတီက ကန့်ကွက်ကြောင်း ကြေငြာချက်ထုတ်ပြန်လိုက်သည်။ ထုတ်ပြန်ချက်တွင် ပြစ်မှုကျူးလွန်သူများသည် ဒိုင်းနက်လူမျိုးဟု ယူဆရကြောင်း ဖော်ပြထားသဖြင့် အတည်မပြုရသေးမီ ယူဆရုံသက်သက်ဖြင့် ထုတ်ပြန်ခဲ့ခြင်းမှာ ဒိုင်းနက်လူမျိုးများ၏ ဂုဏ်သိက္ခာကို ထိခိုက်စေသဖြင့် ကန့်ကွက်ခြင်းဖြစ်သည်ဟု သိရှိရသည်။



		<p>ပန်ခမ်းအစည်းအဝေး သဘောထားထုတ်ပြန်ချက်အပေါ် တစ်စုံတရာ ဆုံးဖြတ်ချက် ချမှတ်နိုင်ခြင်းမရှိပဲ အချိန်ယူရှင်းလင်းသွားရန်သာ ဆုံးဖြတ်ခဲ့သည်ဟု UNFC ဒု-ဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ဟံသာက ပြောကြားလိုက်သည်။ ထိုင်းနိုင်ငံ ချင်းမိုင်တွင် သုံးရက်ကြာကျင်းပသော အစည်းအဝေးတွင် UNFC ၏ ဖွဲ့စည်းပုံကို သုံးသပ်ခြင်း၊ ပြင်ဆင်ဖြည့်စွက်ခြင်း၊ ညီလာခံကျင်းပရေး အစီရင်ခံစာများ သုံးသပ်ခြင်းနှင့် လက်ရှိနိုင်ငံရေး အခြေအနေများကို ဆွေးနွေးသုံးသပ်ပြီးနောက် UNFC ဒုတိယအကြိမ် ညီလာခံကျင်းပမည့်ရက်ကို အကန့်အသတ်မရှိ ရွှေ့ဆိုင်းလိုက်ကြောင်း သိရှိရသည်။</p>
၁၃။	၁၆. ၃. ၂၀၁၆	<p>လောက်ကိုင်ဒေသတွင် လက်ရှိဖြစ်ပွားနေသော တိုက်ပွဲများ လျော့ချရပ်တန့်ရန် တရုတ်နိုင်ငံ အာရှရေးရာ အထူးကိုယ်စားလှယ် မစ္စတာဆွန်ကော်ရှန်းက မြောက်ပိုင်း လက်နက်ကိုင်လေးဖွဲ့ကို မေတ္တာရပ်ခံခဲ့ကြောင်း TNLA မှ အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး ဗိုလ်မှူးကြီးတာဘုန်းကျော်က ပြောသည်။ မစ္စတာဆွန်ကော်ရှန်းက ပန်ခမ်းအစည်းအဝေးကိစ္စပေါ် အပြည့်အဝကူညီမည်ဟု မပြောသောလည်း တစ်ဖွဲ့ခြင်းစီတွေ့လိုပါက အစိုးရကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့နှင့် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးရန် ညှိနှိုင်းပေးမည်ဟု ပြောကြားခဲ့ကြောင်းလည်း သိရသည်။</p>
		<p>ရခိုင်ပြည်နယ်ဆိုင်ရာ အကြံပေးကော်မရှင်၏ ကြားဖြတ်အစီရင်ခံစာကို ထုတ်ပြန်ကြေငြာလိုက်ရာ အဆိုပါအစီရင်ခံစာတွင် လတ်တလော အရေးတကြီး ဆောလျင်စွာ ဆောင်ရွက်သွားရန် လိုအပ်လျှက်ရှိသော ကိစ္စများကို တင်ပြသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ပြည်နယ်အတွင်းရှိ လူ့အဖွဲ့အစည်းအားလုံး၏ လူမှုဘဝတိုးတက်မြင့်မားရေးအတွက် အထောက်အကူပြုနိုင်မည့် လိုအပ်သည့် ခိုင်မာသော နည်းလမ်းများအား အကြံပြု တင်ပြသွားမည်ဟု ဖော်ပြပါရှိသည်။</p>
		<p>ပြည်ထောင်စု သမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံရုံး ဝန်ကြီးဌာနမှ ရခိုင်ပြည်နယ် ဆိုင်ရာ အကြံပေးကော်မရှင်၏ ကြားဖြတ်အစီရင်ခံစာကို ကြိုဆိုကြောင်း၊ ကော်မရှင်၏ အကြံပြုချက်အများအပြားကို အချိန်မဆိုင်းပဲ ထိထိရောက်ရောက် အကောင်အထည် ဖော် ဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ရေရှည်တည်တံ့သော ဖြေရှင်းချက်များကို ရှာဖွေရာတွင် ကူညီပံ့ပိုးမှုများ ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း အကြံပေးကော်မရှင်နှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သတင်းထုတ်ပြန်လိုက်သည်။</p>
၁၄။	၂၁. ၃. ၂၀၁၇	<p>လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ ရှိနေကြသည့် နိုင်ငံများသည် ချို့တဲ့ကြပြီး မချမ်းသာနိုင်ကြောင်း၊ စစ်ဖြစ်ပွားခြင်းသည် တိုင်းပြည်အတွက် ဆုံးရှုံးမှုများသာဖြစ်၍ မိမိတို့အနေဖြင့် တိုက်ပွဲများကို အတတ်နိုင်ဆုံး ရှောင်ရှားကြောင်း၊ မြန်မာနှင့် တရုတ်တို့သည် မဟာဗျူဟာ မိတ်ဖက်နိုင်ငံများဖြစ်၍ နှစ်ဦးနှစ်ဖက်အကျိုးရှိအောင် ရပ်တည်လုပ်ဆောင်ကြရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ နှစ်နိုင်ငံနယ်စပ်ဒေသ တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးအတွက် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားမည် ဖြစ်ကြောင်းဖြင့် တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်က မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ သံအမတ်ကြီး H.E. Mr. Hong Liang အား လက်ခံတွေ့ဆုံစဉ် ပြောကြားလိုက်သည်။</p>
		<p>ကိုးကန့် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ လောက်ကိုင်တွင် တိုက်ပွဲများဖြစ်ပွားခဲ့ခြင်းကြောင့် ပျက်စီးဆုံးရှုံးသွားသည်များကို ပြန်လည်ထူထောင်မယ်ဆိုပါက အနည်းဆုံး ကျပ်ငွေသန်းငါးထောင်ကျော် လိုအပ်နိုင်မည်ဟု လောက်ကိုင်မြို့နယ် ပြည်သူ့လွှတ်</p>



		<p>တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးကျော်နီနိုင်က ပြောဆိုလိုက်သည်။ ကုလသမဂ္ဂ လူသားချင်း စာနာမှုဆိုင်ရာ ညှိနှိုင်းရေးရုံး UNOCHA က လောက်ကိုင်တိုက်ပွဲကြောင့် လူ ၃ သန်း ခန့် နေရပ်စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်နေကြောင်းနှင့် ၂ သောင်းခန့်သည် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ပြီး တရုတ်နိုင်ငံဖက်သို့ တိမ်းရှောင်ခဲ့ကြောင်း ထုတ်ပြန်ထားသည်။</p>
		<p>နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် ဖွဲ့စည်းပေးလိုက်သော မြန်မာ စုံစမ်းစစ်ဆေးရေး အဖွဲ့တစ်ဖွဲ့သည် မတ်လ ၂၀ ရက်နေ့တွင် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်တောင်ပိုင်း ဒုက္ခသည်စခန်းနှစ်ခုသို့ သွားရောက်ခဲ့သည်ဟု သတင်းရရှိသည်။ အဆိုပါစခန်း များတွင် ရောက်ရှိနေသော ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်လူမျိုးများကို မတရားညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်မှုများ ရှိခဲ့သည်ဟုသော စွပ်စွဲချက်များအတွက် မေးမြန်းရန် သွားရောက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပြီး ဘင်္ဂလား အမျိုးသား အမျိုးသမီးများသည် စုံစမ်းစစ်ဆေးရေးအဖွဲ့ကို ကန့်လန့်ကာ နောက်ကွယ် မှသာ မျက်နှာမပြပဲ ပြောဆိုဖြေကြားမှုများ ပြုလုပ်ခဲ့သည်ဟု သတင်းရရှိသည်။</p>
		<p>အမေရိကန် ရေတပ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များနှင့် မြန်မာပြည်သူများအကြား ရင်းနှီးမှု ပိုမိုခိုင်မာစေ ရန်၊ ယဉ်ကျေးမှုဖလှယ်ရန်တို့အတွက် အမေရိကန်ရေတပ် အမြန်ပို့ဆောင်ရေးသင်္ဘော USNS Fall River (T-EPF-4) သင်္ဘောသည် ရန်ကုန်ဆိပ်ကမ်းသို့ ဆိုက်ရောက် လာမည်ဖြစ်ပြီး သင်္ဘောအမှုထမ်းများသည် မြန်မာ့ရေတပ်နှင့်တွေ့ဆုံမှုများ ပြုလုပ် သွားမည်ဖြစ်သလို ရန်ကုန်မြို့တွင်း လေ့လာရေးခရီး ထွက်မည်ဖြစ်ကြောင်း အမေရိ ကန်သံရုံး ကြေငြာချက်တွင် ဖော်ပြထားသည်။</p>
၁၅။	၂၂. ၃. ၂၀၁၇	<p>NCA တွင် လက်မှတ်ထိုးရန် ကျန်ရှိနေသော တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့များထဲ မှ မွန်ပြည်သစ်ပါတီသည် ပါဝင်လက်မှတ်ထိုးရန် နီးစပ်လာပြီဖြစ်ကြောင်း ပြည်တွင်းတာဝန်ခံ နိုင်ငံလှမှ ပြောကြားလိုက်သည်။</p>
		<p>တရုတ်အစိုးရပိုင် စိုက်ပျိုးရေးဘဏ်သည် ဖန်ကြားရှင် ဦးဆောင်သော ကိုးကန့်အဖွဲ့၏ ဘဏ်စာရင်းကို ပိတ်သိမ်းလိုက်ပြီဟု သတင်းရရှိသည်။ တရုတ်ဘဏ်အနေဖြင့် ကိုး ကန့်အဖွဲ့ထံ အလှူရှင်များက ထောက်ပံ့လှူဒါန်းငွေများကို လက်ခံနိုင်မည် မဟုတ် ကြောင်းနှင့် ငွေစာရင်းပိတ်သိမ်းသော ကိစ္စနှင့်ပတ်သက်ပြီး အပြီးသတ်လုပ်ဆောင် ရမည့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများရှိကြောင်း ပြောဆိုသည်ဟု ရိုက်တာသတင်းဌာနမှ ဖော်ပြထားသည်။</p>
		<p>KNU ၏ ၁၆ ကြိမ်မြောက် ကွန်ဂရက် သတ္တမမြောက်နေ့ မတ်လ ၂၀ တွင် လေးနှစ် တာအတွင်း KNU ၏ နိုင်ငံရေးသုံးသပ်ချက် အစီရင်ခံစာကို တက်ရောက်လာကြသည့် ကွန်ဂရက်ကိုယ်စားလှယ်များက ဆွေးနွေးအတည်ပြုခဲ့ကြသည်။ “လေးနှစ်တာ ကာလ အတွင်းမှာ NCA စာချုပ်ကို ရယူနိုင်ခဲ့တယ်။ ဒီစာချုပ်ကလည်း လွှတ်တော်ကနေ အတည်ပြုနိုင်တဲ့အတွက် ခိုင်မာတဲ့စာချုပ်တစ်ခုလည်းဖြစ်တယ်။ နောက်ပြီး မတရား အသင်းကနေ ပယ်ဖျက်ပေးခြင်းခံရတယ်။ ဒေသအသီးသီးမှာရှိတဲ့ ကရင်အမျိုးသား တွေ စုစည်းစည်းနဲ့ ကရင်အမျိုးသားအဆင့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲ ကျင်းပနိုင်ခဲ့တာက လည်း နိုင်ငံရေးအရ အောင်မြင်မှုတစ်ခုဖြစ်ပါတယ်” ဟု ပဒိုစောကွယ်ထူးဝင်းက ပြောကြားခဲ့သည်။</p>
၁၆။	၂၃. ၃. ၂၀၁၇	<p>MNDAA အသုံးပြုနေသည့် ဘဏ်စာရင်းတစ်ခုကို ပိတ်သိမ်းခဲ့သည့် တရုတ်၏ လုပ်ဆောင်မှုကို မြန်မာအစိုးရက ချီးကျူးကြိုဆိုလိုက်သည်။ တရုတ်အစိုးရဘက်က</p>



		ယခုကိစ္စနှင့်ပတ်သက်၍ ၎င်းတို့၏ သဘောထားကို မယုတ်မလွန် ပြောကြားခဲ့သည်။ ဘေဂျင်းရှိ တရုတ်နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန ပြောရေးဆိုခွင့်ရအမျိုးသမီး ဟွာချွန်ယင်း က AgBank ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်နှင့်ပတ်သက်ပြီး အသေးစိတ်တိတိကျကျ မပြောနိုင်သေး ဟု မှတ်ချက်ပေးခဲ့သည်။
		မြန်မာနိုင်ငံနှင့် နယ်နိမိတ်ခြင်းထိစပ်နေသော တရုတ်နိုင်ငံ ယူနန်ပြည်နယ်တွင်းမှ ဒေသခံအာဏာပိုင်များက ဤနယ်မြေတွင် နေထိုင်နေကြသော မြန်မာနိုင်ငံသားများ အနေဖြင့် လက်နက်များကိုင်ဆောင်ထားခြင်းရှိပါက လာရောက်အပ်နှံကြရန် အမိန့် ထုတ်ထားကြောင်း သတင်းရရှိသည်။
		ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်တွင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ ပါဝင်ပတ်သက်မှုက အတိုင်းအတာတစ် ခုထိ ကြီးထွားလာခဲ့သည်ဟု ပြည်တွင်းပြည်ပ စောင့်ကြည့်လေ့လာသူများက ပြော ကြားခဲ့သည်။ ယခင်အစိုးရလက်ထက် ငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းမှုများတွင် တရုတ် အနေဖြင့် လေ့လာသူအဆင့်သာ ရှိခဲ့သော်လည်း ယခုအစိုးရလက်ထက်တွင် ကြားဝင် စေ့စပ်ညှိနှိုင်းသူအဆင့်ထိ လာခဲ့ခြင်းကြောင့် လက်ရှိအစိုးရ ညှိနှိုင်းရေးခေါင်းဆောင် များ၏ ဦးဆောင်နိုင်မှုမှာ မေးခွန်းထုတ်စရာ ဖြစ်လာခဲ့သည်။
		ရခိုင်ပြည်နယ်လွှတ်တော်က ဖွဲ့စည်းထားသည့် အဖွဲ့ဝင် ၁၁ ဦးပါ မောင်တောဒေသဖြစ် စဉ် လေ့လာစုံစမ်းရေးကော်မတီသည် မတ် ၂၁ က ကျင်းပခဲ့သည့် ပြည်နယ်လွှတ် တော် အစည်းအဝေးတွင် ကော်မတီ၏ အပြီးသတ် အစီရင်ခံစာကို တင်သွင်းခဲ့သည်။ “ဘင်္ဂါလီပြဿနာကို မဟာဗျူဟာမြောက် ဖြေရှင်းရေးတွင် လိုအပ်သည်မှာ နည်းပရိ ယာယ်ပိုင်း၊ နည်းစနစ်ပိုင်း တိကျမှန်ကန်ရေးဖြစ်သဖြင့် ဘင်္ဂါလီများ၏ အလေ့အကျင့် နှင့် တွေးတောစဉ်းစားပုံကို အနီးကပ်ရင်းနှီးကျွမ်းဝင်သော ရခိုင်နှင့် ရခိုင်နွယ်ဖွား တိုင်း ရင်းသားများ ပါဝင်ခွင့်ရရှိရေးဖြစ်ကြောင်း လေ့လာတွေ့ရှိရပါသည်” ဟု အစီရင်ခံစာ တွင် ဖော်ပြထားသည်။
		မွန်ပြည်သစ်ပါတီအနေဖြင့် လက်ကျန် UNFC အဖွဲ့ဝင်များနှင့်အတူ NCA လက်မှတ် ရေးထိုးရန် ကြိုးပမ်းတိုက်တွန်းသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ မွန်ပြည်သစ်ပါတီ ပြည်တွင်းရေးရာဌာန တာဝန်ခံ နိုင်ဝင်းလှက “UNFC မှာ ပါဝင်တဲ့ တစ်ချို့အဖွဲ့တွေက NCA လက်မှတ်မထိုးတော့ဘူး၊ သူတို့ဘာသာ သူတို့ရပ်တည်မှာ ဖြစ်တဲ့အတွက် ကျန် ရှိနေသေးတဲ့ အဖွဲ့တွေကိုပဲ NCA လက်မှတ်ထိုးဖို့ ကျွန်တော်တို့ တိုက်တွန်းသွားမယ်” ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။
		တရုတ်ပိုင်နက် နယ်မြေတွင် တရုတ်-မြန်မာ ဆက်ဆံရေးနှင့် နယ်စပ်တည်ငြိမ်မှု ပျက် စီးစေသည့် မည်သည့်အဖွဲ့အစည်း၊ မည်သည့်ပုဂ္ဂိုလ်ကိုမဆို ခွင့်ပြုသွားမည်မဟုတ် ကြောင်း တရုတ်နိုင်ငံခြားရေး ဝန်ကြီးဌာန ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ Hua Chunying က ပြောကြားခဲ့ကြောင်း အစိုးရအဘော် သတင်းစာ Global Times တွင် ဖော်ပြခဲ့သည်။
၁၇။	၂၄. ၃. ၂၀၁၇	မြန်မာနိုင်ငံသည် ရုရှားနိုင်ငံမှ ဝယ်ယူထားသော Yakovlev Yak-130 'Mitten' အဆင့် မြင့် လေ့ကျင့်ရေးနှင့် အသေးစား တိုက်ခိုက်ရေး လေယာဉ်သုံးစီးကို ပထမအသုတ် အဖြစ် လက်ခံရယူခဲ့ကြောင်း ရုရှားကာကွယ်ရေးပစ္စည်း ထုတ်လုပ်ရေးအရာရှိတစ်ဦး က ကာကွယ်ရေးဆိုင်ရာ သတင်းမဂ္ဂဇင်း Jane's သို့ ပြောကြားခဲ့သည်။
၁၈။	၂၅. ၃. ၂၀၁၇	NCA သည် ၁၉၄၇ က ချုပ်ဆိုခဲ့သော ပင်လုံစာချုပ်ကို အစားထိုးခြင်း မဟုတ်ကြောင်း



		<p>သမ္မတရုံး ဝန်ကြီးဌာန ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဦးဇော်ဌေးက ပြောသည်။ "NCA က ပင်လုံ စာချုပ်ကို အစားထိုးပါတယ်ဆိုပြီး တစ်ချို့ထုတ်ပြန်ချက်တွေမှာရှိတယ်။ NCA က ပင်လုံစာချုပ်ကို အစားထိုးခြင်း လုံးဝမဟုတ်ဘူး။ NCA ကနေ ၂၁ ရာစု ပင်လုံကိုသွားရမှာ။ NCA ထိုး၊ ၂၁ ရာစု ပင်လုံကို ဝင်၊ ပြီးတာနဲ့ နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲသွား၊ ပြီးတာနဲ့ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်တဲ့ ပြည်ထောင်စု သဘောတူညီချက် Union Accord ကို လက်မှတ်ရေးထိုးမယ်။ ပြီးရင် Union Accord ကို အကောင်အထည်ဖော်မှာဖြစ်ပါတယ်။ အဓိကပြောချင်တာက အစိုးရအနေနဲ့ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းတွေကို ညှိနှိုင်းနေတဲ့ NCA ရေးထိုးမှာက အစိုးရရဲ့ နောက်ဆုံးပန်းတိုင်မဟုတ်ဘူး။ အစိုးရရဲ့ ပန်းတိုင်သည် ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံကနေတစ်ဆင့် ပြည်ထောင်စု သဘောတူညီချက် ထွက်လာဖို့" ဟု သူက ဆက်လက်ပြောခဲ့သည်။</p>
		<p>သဘောတူညီချက်လက်နက် တစ်မျိုးဖြစ်သော တော်ပီဒိုများကို မြန်မာနိုင်ငံသို့ တင်ပို့ရန် အိန္ဒိယဘက်မှ စီစဉ်နေသည်ဟု သတင်းရရှိသည်။ ဒေသတွင်းတွင် တရုတ်တို့၏ မဟာဗျူဟာမြောက် ချဉ်းနင်းတိုးချဲ့နေမှုများကို တုံ့ပြန်နိုင်မည့် မူဝါဒတစ်ပိုင်းတစ်ဒေ သအဖြစ် အိန္ဒိယတို့က အပေါ့စားတော်ပီဒိုများကို မြန်မာသို့ တင်ပို့ရောင်းချရန် စီစဉ်လာခြင်းဖြစ်သည်။</p>
၁၉။	၂၇. ၃. ၂၀၁၇	<p>ရခိုင်အမျိုးသားအဆင့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲ ကျင်းပခွင့်ပြုရေး အခက်အခဲရှိနေသည်ဟု ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးမှုပူးတွဲကော်မတီ UPDJC အတွင်းရေးမှူး အဖွဲ့ဝင် တစ်ဦးက ပြောကြားလိုက်သည်။ ဆွေးနွေးပွဲကျင်းပရန် အဆင်သင့်ဖြစ်နေပြီဟု ရခိုင်ပြည်လွတ်မြောက်ရေးပါတီ ALP မှ တင်ပြလာသော်လည်း အခြားအဖွဲ့အစည်းများမှ တင်ပြလာခြင်း မရှိသေးသောကြောင့် အခက်အခဲဖြစ်နေခြင်းဟုလည်း သိရှိရသည်။</p>
၂၀။	၂၈. ၃. ၂၀၁၇	<p>နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၏ ကချင်ပြည်နယ်ခရီးစဉ်တွင် ကချင်ခေါင်းဆောင်များနှင့် တွေ့ဆုံစဉ် ပြောကြားမှုများအပေါ် KIA စစ်ဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်ဝွမ်မော်က အချက်နှစ်ချက်တွင် ဘဝင်မကျပဲ မေးခွန်းထုတ်လိုက်ကြောင်း သိရှိရသည်။ ပထမအချက်မှာ NCA တွင် လက်မှတ်ရေးထိုးရေးဆိုတာ KIO ကလည်း လက်ခံပြီးသားဖြစ်ပါတယ်ဟူသော ပြောကြားချက်နှင့် ဒုတိယအချက်မှာ တိုင်းရင်းသားတွေ အားလုံးမပါဝင်ခဲ့လို့ ပင်လုံစာချုပ်ကို ပုံသေစွဲကိုင်လို့ မရဘူးဟူသော ပြောကြားချက်ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရသည်။</p>
၂၁။	၂၉. ၃. ၂၀၁၇	<p>NCA လက်မှတ်ထိုးနိုင်ရေး နည်လမ်းအဖြေရှာမည့် UNFC အစည်းအဝေးကို ၂၀၁၇ ဧပြီလဆန်းပိုင်းတွင် ထိုင်းနိုင်ငံ ချင်းမိုင်မြို့တွင် ပြုလုပ်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။ "ကျွန်တော်တို့ UNFC အစည်းအဝေးလုပ်မယ် DPN လည်းပါတယ်။ အဲဒီမှာ ဆွေးနွေးမှာကတော့ အစုံပဲ KIA ကိစ္စကော၊ NCA လက်မှတ်ထိုးနိုင်ရေး နည်းလမ်းရှာမယ် အဖြေရှာမယ်ပေါ့" ဟု UNFC မှ အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးက ပြောကြားခဲ့သည်။</p>
		<p>တပ်မတော်နေ့ ကျင်းပအပြီး နောက်တစ်ရက်တွင် ပဋိပက္ခများ ဖြစ်ပွားနေရာ တရုတ်-မြန်မာ နယ်စပ်တွင် တရုတ်စစ်တပ်မှ စစ်ရေးလေ့ကျင့်ခဲ့ကြောင်း ဆင်ဟွာသတင်းဌာနမှ ကြေငြာသည်။ တရုတ်စစ်တပ်အနေဖြင့် ပုံမှန်စစ်ရေးလေ့ကျင့်မှုများရှိပြီး ယခုကဲ့သို့ ယူနန်ပြည်နယ်တပ်မှ အင်အားဖြည့် စစ်ရေးလေ့ကျင့်မှုကို မြန်မာအာဏာပိုင်များထံသို့ အကြောင်းကြားခဲ့ကြောင်းလည်း သတင်းတွင်ဖော်ပြထားသည်။</p>



၂၂။	၃၀. ၃. ၂၀၁၇	တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေး အဖွဲ့အစည်း ၇ ဖွဲ့ဖြင့် ဖွဲ့စည်းထားသော UNFC တပ်ပေါင်းစုအတွင်းမှ အဖွဲ့ဝင်များအကြား အစိုးရနှင့် အပစ်ရပ်လက်မှတ် ထိုးရေး၊ မထိုးရေးနှင့် ပတ်သက်ပြီး သဘောထားနှစ်ခုဖြစ်ပေါ်နေရာ လက်မှတ်ထိုးဖြစ် သည် ဆိုပါကလည်း UNFC အနေနှင့်သာ လက်မှတ်ထိုးပြီး UNFC အနေနှင့်သာ ဆွေး နွေးသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း UNFC ဒုညက္ခဌဖြစ်သူ နိုင်ဟံသာက ပြောကြားလိုက်သည်။
၂၃။	၃၁. ၃. ၂၀၁၇	ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ ကော့ဘဇာမြို့အနီးမှ တက်ကနပ်စ် ကုန်းတွင်းဆိပ်ကမ်းတစ်ခု တွင် မြန်မာ့တပ်မတော် ယူနီဖောင်းများ အပါအဝင် စစ်သုံးပစ္စည်း အမြောက်အများ သိမ်းဆည်းရမိခဲ့သည်ဟု သတင်းရရှိသည်။ အဆိုပါပစ္စည်းများတွင် စစ်ဝတ်စုံ ၂၀၀၊ အိတ် ၁၈၀ ကျော်၊ ခါးပတ် ၄၅၀ ကျော်၊ ဦးထုပ် ၅၀ နှင့် ကျည်အိတ် ၁၈ အိတ် ပါဝင် သည်ဟု The Daily Star သတင်းတွင် ဖော်ပြထားသည်။



သေနင်္ဂမဟာဗျူဟာ လေ့လာရေးအဖွဲ့
(TISS – Myanmar)

(သေနင်္ဂမဟာဗျူဟာလေ့လာရေးအဖွဲ့က ထုတ်ဝေသည်)